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前言

　　在学校教书多年，当学生（特别是本科生）问有什么好的参考书时，我们所能推荐的似乎除了教
材还是教材，而且不同教材之间的差别并不明显、特色也不鲜明。
所以多年前我们就开始酝酿，希望为本科学生引进一些好的参考书，为此清华大学数学科学系的许多
教授与清华大学出版社共同付出了很多心血。
　　这里首批推出的十余本图书，是从Springer出版社的多个系列丛书中精心挑选出来的。
在丛书的筹划过程中，我们挑选图书最重要的标准并不是完美，而是有特色并包容各个学派（有些书
甚至有争议，比如从数学上看也许不够严格），其出发点是希望我们的学生能够吸纳百家之长；同时
，在价格方面，我们也做了很多工作，以使得本系列丛书的价格能让更多学校和学生接受，使得更多
学生能够从中受益。
　　本系列图书按其定位，大体有如下四种类型（一本书可以属于多类，但这里限于篇幅不能一一介
绍）。
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内容概要

本书以专题方式讲述数学的历史和数学的哲学（非史论型著作），每个专题相对独立。
全书以数学历史为线索以数学为内容主体，以数学哲学为引申，易读、易懂，是本科生学习数学过程
中非常好的课外读物。
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章节摘录

　　Pythagoras and His School　　Pythagoras （570-500 BC） was born in Samoa, a Greek island off the coast
of what is now Turkey. According to ancient sources （Iamblichus, Porphyry and Diogenes Liberties）, he
traveled and studied in the Persian empire, which extended then from northern Greece to the Indus Valley and
included ancient Mesopotamia. We know （Plimpton 322） that the Babyloni- ans understood what is now called
the theorem of Pythagoras, although the latter may have given the first proof. Pythagoras may have learned the
theory of Pythagorean triangles from the Babylonians.　 According to the above mentioned sources, Pythagoras
also studied under the Zoroastrian priests, the so-called Magi. However, judging from his belief in reincarnation
and his vegetarianism, it is more likely that he was influenced by Hindu tradition. Even his mathematics has an
Indian flavour.　 About 525 BC, Pythagoras emigrated to Croton （modern Crotone） in southern Italy, where
he founded a society, half-way between a political party and a religious cult, which came to be known as the
Pythagorean Brotherhood. Some members of this society were admitted to an inner circle consisting of the
so-called mathematicians.　 The word mathematics was in fact introduced by Pythagoras. The first part of this
word is an old Indo-European root, related to the English word mind. The modern meaning of mathematics is due
to Aristotle.
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